
Přejeme všem pě kné velikonoční svátky, 
krásné jaro a hlavně 

hodně zdraví…
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Slovo starosty

Odpadové hospodářství

Krátce 
z obsahu Vážení spoluobčané,

před rokem, kdy jsem psal příspěvek 
do Zpravodaje 1/2020 a děkoval všem za 
úžasnou solidaritu, jsem v  závěru uvedl: 
„Přeji nám všem co nejklidnější a hlavně 
co nejzdravější nadcházející týdny a mě-
síce“. Ani v nejhorším snu by mě tenkrát 
nenapadlo, že téměř přesně za rok bude si-
tuace ještě mnohem horší, a co více, stále 
bez větší šance na brzký „normální život“. 

Všichni už toho máme takzvaně plné 
zuby, všude je cítit nezdravé napětí, stres, 
podrážděnost. Není se čemu divit, lze to 
i  chápat. Chci nás ale všechny poprosit, 
abychom se nedali zlomit. Abychom to 
ještě vydrželi. A  hlavně, abychom v  tom 
napětí a  stresu neubližovali lidem kolem 
sebe a také sami sobě. Mám na mysli pře-
devším ubližování psychické. Ubližování 
neuváženými slovními útoky, které pak 
vyvolávají jen další eskalaci už tak vysoké 
míry neklidu. Buďme k  sobě tolerantní 
a nedejme se vytočit. A taky velmi uváž-
livě fi ltrujme všechny informace, které se 

Díky svým obyvatelům se Obec Prušánky může v roce 2020 pochlubit sběrem staré-
ho elektra určeného ke zpětnému odběru a recyklaci o hmotnosti 12,48 t. Na každého 
obyvatele tak připadá 5,60 kg vysloužilých spotřebičů. Byla tím uspořena spotřeba elek-
třiny a produkce skleníkových plynů, celosvětově omezena těžba ropy a železné rudy 
a recyklací se pokryla i část dodávek mědi nebo hliníku pro průmyslovou výrobu.

Konkrétní přínos obyvatel vyčísluje Osvědčení o podílu na zlepšení životního pro-
středí, které na základě dosažených výsledků vystavil kolektivní systém pro sběr a recy-
klaci vysloužilých spotřebičů Elektrowin.

Vyplývá z  něj, že díky obyvatelům došlo za rok 2020 k  úspoře produkce CO2 
o 148,92 tun. Víte, kolik smrků pohltí stejné množství CO2? Padesát osm!

Nebylo nutné vytěžit 7 316,01 litrů ropy.  Představte si, že z tohoto množství se po-
kryje spotřeba pohonných hmot auta např. na cestu z Prahy do Brna po dálnici D1, a to 
274 krát.

Došlo také k úspoře 75 312,46 kWh energie. Asi stejné množství, jako kdybychom 
spustili cyklus myčky nádobí 75 313 krát.

Podařilo se recyklovat 7 178,07 kg železa. Toto množství recyklovaného železa by 
bylo možné použít pro výrobu 295 kusů nových praček bez nutnosti těžby železné rudy.

Recyklací vysbíraných spotřebičů se podařilo získat 253,36 kg mědi, což by postačilo 
pro ražbu 45 042 jednoeurových mincí, nebo 312,98 kg hliníku, který by stačil na výro-
bu 20 866 plechovek o objemu 0,33 l. 

Jan Nosek, místostarosta

k nám dostávají zvenčí, protože množství 
lží, polopravd, pomluv a vyslovených ne-
smyslů je až neuvěřitelně vysoké. Myslím, 
že to by mohl být recept na to, jak se z toho 
všeho nezbláznit. A  vzpomeňme také 
všechny ty, kteří se těchto dnů nedočkali, 
kteří nás kvůli koronaviru anebo za jeho 
přispění předčasně opustili. V této souvis-
losti se pak všechny „obrovské problémy“ 
běžného života jeví jako nepodstatné a ba-
nální.

Pamatujme na to, až nás příště zase 
něco nebo někdo pořádně nadzvedne 

Z  celého srdce přeji nám všem, aby-
chom se v příštích týdnech konečně do-
čkali výrazné změny k lepšímu a abychom 
byli zdraví. Jsem hluboce přesvědčen, že 
jedinou šancí a cestou k normálnímu ži-
votu je očkování, díky kterému se snad 
brzy dočkáme lepších zítřků. Samozřejmě 
za podmínky, že bude zajištěno dostateč-
né množství vakcín.

Přeji krásné a zdravé Velikonoce.
Váš starosta

Slovo starosty 

Odpadové hospodářství

Jak jsme hospodařili v roce 2020

Informace občanům - Parkování

Informace Obecní policie 

Z naší knihovny 

Klub dětí a mládeže Prušánky 

HTVŠ

Z činnosti ZŠ 

Z naší školičky 

Skauti Cor Dare 

Chasa Prušánky

Naši senioři 

Spolek Nechorští vinaři v době 
podzimní 

…a trochu poezie 

Ze sportu 

Zprávičky z farnosti 

Čteme z prušánecké kroniky

Statistika

Společenská kronika

Adaptační strategie 

Hodonínský hospic

Inzerce

Jak jsme se v roce 2020 podíleli na ochraně 
životního prostředí?
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Jak jsme hospodařili v roce 2020

Příjmy
Daně 32 225 242,10 Kč
Vydobývané prostory  
z nalezišť plynu na katastru obce   2 750 837,25 Kč 
Pronájmy pozemků      155 794,00 Kč
Pronájem nemovitostí  a majetku   1 473 664,00 Kč
Příjmy z prodeje pozemků      342 332,00 Kč
Odměny za vytříděný odpad EKO-KOM      350 034,00 Kč
za ostatní tříděný odpad        93 885,00 Kč
za suť      147 105,00 Kč
školné HTVŠ      197 122,50 Kč
Za vstupné        14 698,00 Kč
za prodané zboží        70 703,79 Kč
služby obce        54 202,00 Kč
správní poplatky   1 277 001,04 Kč
příjmy z úroků      147 047,04 Kč

Přijaté dotace
Obec získala v průběhu roku dotace:
- dotace od obce Lužice na SDH      200 000,00 Kč
- dotace z úřadu práce        85 161,00 Kč
- dotace na volby        62 000,00 Kč
- dotace z JMK na výsadbu větrolamu      300 892,00 Kč
- dotace na výsadbu ovocných stomů        92 323,00 Kč
- dětská hřiště      613 700,00 Kč
- zahrada v MŠ      320 878,00 Kč
- dotace na rekonstrukci chodníků   5 140 241,00 Kč
- rekonstrukce osvětlení v ZŠ      510 584,35 Kč
- rekonstrukce WC v ZŠ   3 864 316,50 Kč
- rekonstrukce kmunitního centra č. 183   2 023 531,61 Kč
- komunikace Nechory   2 824 692,85 Kč
- příspěvek na koronavirus   2 787 500,00 Kč
- dotace na provoz úřadů      724 000,00 Kč

Běžné výdaje
Platy zaměstnanců 5 053 467,00 Kč
Odměny členů zastupitelstva 1 487 950,00 Kč
Dohody o provedení práce 1 188 585,00 Kč
Odvody z mezd 2 328 619,00 Kč 
Drobný majetek 277 911,59 Kč
PHM    222 238,36 Kč
Energie – plyn, voda, elektřina          1 054 826,76 Kč

Platby daní a poplatků 1 125 577,00 Kč
Neinvestiční transfery neziskovým  
organizacím 1 194 457,00 Kč
příspěvky PO 3 085 000,00 Kč
Služby 5 493 844,31 Kč
Dopravní obslužnost    111 550,00 Kč
Materiál    979 332,12 Kč
Služby fi nančních ústavů  
(poplatky a pojištění)    218 081,06 Kč
opravy a udržování    488 613,88 Kč
dar na opravu kostela    250 000,00 Kč
ostatní  dary      39 000,00 Kč

Kapitálové výdaje 2020
Investiční příspěvek – kuželna 12 455 856,00 Kč
Rekonstrukce VO 332 714,81 Kč
Chodníky Školní, Příční, Nová 7 658 688,42 Kč
Rekonstrukce komunitní centrum  
– Domek pro maminky 2 593 898,78 Kč
Byty Vrbičky 1 748 412,75 Kč
Rekonstrukce Savice    576 391,22 Kč
Zázemí u koupaliště 1 127 402,36 Kč
Rekonstrukce ZŠ 1 284 129,78 Kč
Rekonstrukce osvětlení v ZŠ    567 316,00 Kč
Rekonstrukce WC v ZŠ 4 293 685,00 Kč
Rekonstrukce elektroinstalace  
- zdravotní středisko 1 940 686,86 Kč
Školní byty    662 833,56 Kč
Parkoviště ulice Školní    120 072,00 Kč
Dětské hřiště    285 063,90 Kč
Mobilní WC    544 500,00 Kč
Konvektomat kuchyň ZŠ    301 452,00 Kč
Nábytek      99 074,60 Kč
Myčka nádobí do MŠ      89 489,00 Kč
Zahradní traktor      62 991,00 Kč
Projekt úpravy ČOV    118 580,00 Kč
Projekt rekonstrukce chodníků     123 420,00 Kč
Projekt rekuperace ZŠ a MŠ    186 558,00 Kč
Projekt chodníky ulice Nová     132 295,35 Kč
Projekt větrolam        33 638,00 Kč
Územní plán obce 36 991,00 Kč

Jindra Hamrová, hlavní účetní

Hospodaření obce Prušánky se řídilo v roce 2020 rozpočtem, který schválilo ZO dne 12.12.2019. V průběhu roku 2020 byl 
rozpočet upravován rozpočtovými opatřeními.

Schválený rozp. upravený rozp. skutečnost
Příjmy 46 426 000,- Kč 59 413 900,- Kč 59 412 365,75 Kč
Výdaje 60 653 000,- Kč 67 391 400,- Kč 67 383 582,51 Kč
Financování 14 227 000,- Kč 7 977 500,- Kč 7 971 216,76 Kč

Z rozpočtu obce vybíráme hlavní položky:
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Informace občanům - Parkování

Auta kam se podíváš?

Vlastnictví automobilu se stalo 
oproti minulým dobám běžnou sku-
tečností. Auto nám zjednodušuje ces-
tu do zaměstnání, k  lékaři, za náku-
pem, do přírody či za kulturou.

Bohužel, při stavbě  měst a obcí se 
v  minulosti s  tímto vývojem nepočí-
talo. Naši předkové si zřejmě takový 
nárůst dopravy vůbec nedovedli před-
stavit. Musíme si také přiznat, že jsme 
stále pohodlnější, šetříme každý krok, 
a proto chceme parkovat, pokud mož-
no, přímo před svým domem. Jednak 
chceme na svého „plechového miláč-
ka“ stále vidět, a  jednak chceme dle 
potřeby do auta kdykoliv pohodlně 
nasednout a odjet.  Nebydlíme v obci 
sami, proto se musíme vzájemně re-
spektovat. Pokud jde o  parkování, 
nejsvízelnější je samozřejmě situace 
v  místech s  hustou zástavbou, což je 
prakticky celá obec. Kde dříve bývaly 
cesty poloprázdné, je nyní problém 
projet, kde bývala zelená plocha, tam 
dnes stojí auta na rozježděném blátě… 
Ve velké míře dochází k  porušování 
platných zákonů zejména týkajících 
se parkování na chodnících, zelených 
plochách, na úzkých komunikacích 
bez dodržení minimální šířky pro 
průjezd a obecně parkování na cizích 
pozemcích takzvaně „bez ptaní“. Mi-
mochodem zkuste si v této souvislosti 
představit, že by někdo zabral váš sou-
kromý pozemek pro své auto jen proto, 
že „tam je místo“. V praxi se setkávám 
s desítkami případů vyhrocených sou-
sedských sporů o  několik centimetrů 
hranice pozemků… Na soukromém 
tedy ani náhodou! Ani centimetr! Ale 
na cizím, třeba na obecním, naprosto 
v klidu.

Zvyšuje se počet občanů, kte-
ří, pokud nenajdou volné parkovací 

místo přímo u  svého domu, zapar-
kují na nejbližší travnaté ploše nebo 
chodníku. Tímto přístupem k  veřej-
nému majetku  znehodnocují naše 
úsilí o zlepšení vzhledu obce a svým 
sobeckým a  bezohledným chováním 
zhoršují životní prostředí. Nejde vždy 
ale jen o  krásu životního prostředí, 
ale často se stává, že v důsledku špat-
ného parkování není v případě akut-
ního nebezpečí či ohrožení života 
možný příjezd sanitky nebo hasičů. Je 
znemožněn úklid sněhu či zametání. 
Občané si mně často stěžují na své 
bezohledné sousedy a  prosí, aby se 
parkovací plochy u  jejich domů roz-
šířily. Tento trend je přirozený,  je ov-
šem limitován danými prostorovými 
možnostmi a  také neochotou bydlet 
v  tzv. „betonové džungli“ bez špetky 
zeleně. Takové prostředí kolem sebe 
rozhodně nechceme.

Proč ale píši tyto řádky? Na zá-
kladě řady podnětů chce Zastupitel-
stvo obce Prušánky tuto situaci řešit 
a  hlavně zlepšit. Vznikla proto i  tzv. 
pracovní skupina z  řad zastupitelů, 
která na návrhu pracuje. Není ale 
bohužel mnoho možností, jak toho 
dosáhnout. Nejsnazší se jeví moti-
vace vlastníků automobilů k  tomu, 
aby přednostně a  v  maximální míře 
využívali své vlastní prostory. Tedy 
především garáže, návratí, dvory, pří-
padně „humna“ mají-li k  nim mož-
nost příjezdu. A  samozřejmě svůj 
vjezd, i když se jedná o obecní poze-
mek, kde má každý možnost parkovat 
jedno vozidlo, případně více, pokud 
se tam vejdou a  neblokují chodník. 
A  to i  za cenu mírného nepohodlí. 
Využije-li vlastník všechny tyto mož-
nosti a  přesto mu plochy nebudou 
stačit, připravujeme variantu mož-

nosti tzv. „Smlouvy o výpůjčce“, kdy 
na základě žádosti obec smluvně za-
půjčí pozemek jako odstavnou plo-
chu. Tuto plochu si vlastník vozidla 
vybuduje na vlastní náklady jednot-
ným, přesně defi novaným způsobem 
(např. zatravňovací rošty), za jedno-
rázový poplatek na místech, kde to je 
možné a  po schválení obce. Případy 
(není jich mnoho), kdy není žádná 
možnost parkování tzv. „na svém“, 
se budou řešit individuálně. Dalším 
zvláštním případem je větší množství 
automobilů odstavených pro účely 
podnikání, např. opravy. Tam se bude 
pravděpodobně jednat o  standardní 
poplatek za „zábor pozemku“.

Jsme si vědomi, že se jedná o velmi 
citlivou a  nepopulární záležitost, na 
kterou je mnoho velmi protichůdných, 
až extrémních názorů. V žádném pří-
padě není cílem těchto navrhovaných 
opatření jakákoliv diskriminace či 
omezování občanů. Naopak. Chceme 
dojít k rozumnému kompromisu, kdy 
dosáhneme akceptovatelného stavu, 
když ne pro všechny, tak tedy alespoň 
pro velkou většinu obyvatel Prušánek. 
Proto píši toto vysvětlení, proto si na 
konečný návrh chceme nechat několik 
měsíců tak, abychom měli možnost 
vyhodnotit i  zpětnou vazbu a názory 
všech, kteří budou mít chuť se k  této 
problematice vyjádřit. Zveřejníme 
také návrh Smlouvy o  výpůjčce, aby-
chom ji mohli průběžně „ladit“ do ko-
nečné podoby.

Věřím, že společně řešení najdeme 
a přispějeme tak ke zlepšení vzhledu 
naší obce v duchu starého známého: 
„Nečiň jinému to, co nechceš, aby jiní 
činili tobě“.

Lubomír Zahradník
starosta obce Prušánky
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Informace Obecní policie

Z naší knihovny 

Sníh roztál, voda ve struze vynesla zimu i z naší obce 
- již druhou, co píšu sloupek za Obecní policii. Člověk by 
mohl říct, že za tu dobu se činnost ustálila a přesně víme, 
co a jak. Mnohokrát už bylo psáno o tom, co nás provází 
poslední rok. A týká se to i naší činnosti. Nejedno dříve na 
jihu Moravy běžné chování je dnes dle krizových opatře-
ní protiprávní. Ač mohou tato opatření mnohým připadat 
nepříjemná a obtěžující, tak protesty a urážky s gestikulací 
do kamery či nám na očích, doprovázené dalším protipráv-
ním jednáními, k ničemu nevedou. My, jako Obecní poli-
cie, jsme povinni tato opatření vymáhat. A tak naši knihu 
hlášení a záznamů obohatilo „shlukování bez ochranných 
pomůcek“, „porušování nočního vycházení“, a  již dříve 
třeba protitabákovým zákonem postihované kouření na 
autobusové zastávce či konzumace alkoholu na veřejnosti. 
V drtivé většině případů řešíme vše domluvou. Narazíme-
-li ale na jedince, který si nechce nechat říci, pak bohužel 
musí následovat postih. Dobrá zpráva je, že se jedná sku-
tečně o minimum případů a většina lidí zákonná opatření 
dodržuje a chápe. 

V dnešním sloupku bych se rád zmínil o velmi citlivém 
tématu. A tím jsou naše děti, těžce zkoušené současnou si-
tuací.

Někdy se může stát, že díky stresu, shonu a tlaku všed-
ních dní zapomínáme na to, že i my jsme byli děti. Nedo-
kážeme se dostatečně vcítit a rozumět té malé, citlivé duši, 
která je v  těchto časech nesmírně stresovaná a  mnohem 
hůř než my dospělí snáší vytržení z normálního života, ze 
školního režimu. V  každém z  nás občas mohou „bouch-

Milí čtenáři i  ostatní návštěvníci 
knihovny,

sedím u  počítače a  přemýšlím, 
o čem psát. Jaká je situace, všichni vi-
díme, co se týká knihoven můžeme být 
vděčni za to, že funguje aspoň výdejo-
vé okénko. Nemusíte si už ani volat do-
předu, výpůjční doba v naší knihovně 
je taky stále stejná. Skalní čtenáři stá-
le chodí, bohužel děti přestaly chodit 
úplně. Chci poprosit rodiče, až si tento 
příspěvek přečtete  – zeptejte se svých 
dětí, zda mají půjčené knihy a pošle-
te je s nimi do knihovny. Stále je totiž 
mezi nimi hodně knih z dob, kdy ško-
la ještě fungovala normálně. V únoru 
proběhla ve školce beseda na téma 
masopust, již byla nachystaná bese-
da Velikonoce a  fi lipojakubskou noc 

nout saze“. Snažme se, abychom těchto 
výbuchů naše děti ušetřili. Hledejme ces-
ty, jak jim pomoci aktivně vyplnit čas. Někdy, ve špatnou 
chvíli, stačí špatně zvolené slovo, dítě zareaguje zkrato-
vitě, nepředvídaně a  rázem je z  toho noční tříhodinová 
vyhledávací akce policie, obecní policie, hasičů a obecní-
ho úřadu. Naštěstí s dobrým koncem a vše je v pořádku. 
My dospělí jsme tak zavalení povinnostmi, že si někdy tu 
vzácnou chvíli „nudy“ užíváme. Co ale ty naše děti, které 
jsou vlastně pořád jen doma? Chápu obavy o jejich bezpečí 
a snahu je mít co nejblíž domu. Ale poškozovat cizí maje-
tek čmáráním po fasádě nově opravené kapličky, rozebrat 
sousedův plaňkový plot na stavbu bunkru, vnikat bez do-
volení na cizí pozemky, to jistě není optimální „bojová hra“ 
a děti by měly vědět, že tohle je takzvaně „přes čáru“.  A jak 
by tomu šlo pomoci? Kudy z nudy? Třeba tím, že si sou-
sedé navzájem vypomohou a vystřídají se v zabavení dětí. 
Vyrazit na procházku bychom možná nemuseli jen s  tím 
naším jedním „špuntem“ a můžeme přibrat i toho sousedo-
vic. A na oplátku zase zítra může soused vzít toho našeho 
se svými ratolestmi. Dítka se zabaví, rodič má chvilku klidu 
s vědomím, že má dítě pod dozorem a sousedské vztahy se 
utužují. Neberte prosím toto doporučení jako mentorování 
či poučování. Navíc od člověka, který zatím sám děti nemá. 
Je to prostě jen nápad, že by to možná i takto šlo a bylo by 
to prima.

Prosím buďme ohleduplní, vydržme to a nebuďme na 
sebe zlí!

Za OP Prušánky Adam Hellinger

s  pohádkou o  čarodějnici Verče, ale 
bohužel, školky se zavřely. Zavřela se 
škola a tím pádem i družina, kde jsem 
s dětmi chtěla udělat sérii besed „Staré 

pověsti české.“ Můžeme jen doufat, že 
se situace zlepší natolik, aby se aspoň 
děti vrátily do škol a školek.

Pozitivní zpráva pro naše čtenáře 
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Klub dětí a mládeže Prušánky
Milí čtenáři a čtenářky, 
dovolte mi, abych vás i  já jménem celého Klubu dětí 

a mládeže Prušánky v tomto novém roce 2021 pozdravila 
a pochlubila se našimi on-line výzvami. On-line výzvami 
pokračujeme od loňského roku, ale věřím, že se brzy opět 
uvidíme a „ Žlutý domeček“ na ulici Úzká opět ožije! 

Do nového roku jsme vstoupili s dobrým skutkem v po-
době výběru pyžámek. Sbírka byla rozdělena do dětské fa-
kultní nemocnice v Brně a Břeclavi. Všechna pyžámka, body, 
trička s krátkým a dlouhým rukávem, která byla přes naše 
,,klubíčkové příjmové okýnko“ vybrána, poputovala právě 
tam. Maminkám děkuji za velkou účast i svůj volný čas! 

Začátkem ledna se nám blížil svátek Tří Králů, Kašpa-
ra, Melichara a Baltazara, který připadá na 6. ledna. Tím-
to svátkem končí Vánoce. Ježíškovi přinesli tři dary: zlato, 
kadidlo a myrhu. Zlato symbolizuje bohatství, kadidlo se 
využívalo k výrobě mastí, myrha je žlutá šťáva z keře, která 
se také přidávala do léčivých přípravků a je velmi vzácná. 
Jelikož po cestě Baltazar s Kašparem ztratili svou korunu, 
pomohli jsme jim společně s dětmi s výrobou koruny nové, 
aby mohli na své cestě dále pokračovat.

Tříkráloví koledníci přináší do domácností zvěstovat 
radostnou zprávu o  narození Ježíška a  popřát vše dobré 
a boží požehnání do nového roku. Na dveře domů píšou 
tříkráloví koledníci svěcenou křídou zkratku K+M+B+, 
což znamená Bůh požehnej tomuto domu. Za poslední kří-
žek se napíše letopočet, aby Bůh žehnal po celý rok. 

,,Leden má rád brusle, sáně,
zasněžené lesy, stráně.

V  dalším týdnu 
jsme si k nám do Pru-
šánek přivolali snížek 
pomocí sněžných ob-
rázků. Předpověď po-
časí byla také velmi 
příznivá!  Při tvor-
bě vatových kuliček si 
děti procvičily jemnou 
motoriku a věřím, že je 
moc bavilo i  jejich na-
vlékání. Posuďte sami, 
jak moc se nám neje-
nom sněžné obrázky 
ale i brusličky podařily! 

ale je, že stále vozíme z  hodonínské 
knihovny nové knihy, jak naše vlast-
ní, tak výměnné fondy. Je tu např. 
nový Carter, Marsons, Flint, oba díly 
Šikmého kostela a mnoho dalších. Po-
dívejte se na naše webové stránky na 
rubriku nové knihy v  naší knihovně. 
Na stránkách taky zveřejňuji aktuální 
informace o  dění v  knihovně, proto 
není na škodu čas od času je sledovat. 
Pro školní mládež a maturanty je zak-
tualizovaná rubrika povinné četby. 

Milena Hromková
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,,Masopustní veselice,
veselá je převelice.
Lidé vodí po vesnici
medvěda i medvědici.
Tancuj, tancuj, medvěde,
karneval se povede!

I k nám do klubíčku zavítal masopust. Vyrobili jsme si 
maškarní masky a začali se na masopust připravovat. Co 
vlastně masopust znamená? Masopustní slavnostní obdo-
bí začíná čas v  období od Tří králů do Popeleční středy. 
V době masopustu se dříve konaly hostiny, ve městech tan-
covačky a na vesnici vepřové hody. 

Masopust byl pro lidi svátkem hodování, během které-
ho se připravovali na následný půst. 

Maškarní zábava, kte-
rá probíhala zpravidla na 
Masopustní úterý, tedy 
úterý před Popeleční stře-
dou, bývá vyvrcholením 
masopustu. 

Jelikož k  masopust-
nímu období kromě 
„maškar“ a  masopustní-
ho veselí patří také hodo-
vání a zabíjačky, tak jsme 
si v dalším týdnu takovou 
„on-line klubíčkovou 
hostinu“ vyrobili!

,,Pojďte, děti, k nám do špízky,
zaděláme na koblížky! 
Smíchejte mouku, vejce, sůl,
už je toho těsta půl!
Přidáme i kvasnice,
ať je koblížků co nejvíce!

K fašankové hostině jsme nezapomněli také na koblihy 
a  tzv. Boží milosti při další ,,klubíčkové výzvě“. Ale že se 
nám panečku povedly! Radost pohledět! Na Novinkách se 
boží milosti na talíři dlouho neohřáli, popravdě se vůbec 
nedivím!

Spolu s dětmi jsme objevili krásy tradičního masopus-
tu. Ač netradičně, ale i přesto jsme si on-line tento lidový 
svátek oprášili. 

Děkuji děvčatům z  OÚ Prušánky, která mi umožnila 
nahlédnout pod pokličku s přípravou tradičního pokrmu, 
který k tomuto veselí patří.

A  už je tady březen! 
Krásný sváteční den MDŽ 
přejeme vám, milé mamin-
ky, babičky a  tetičky i  my 
děti z klubíčku!  8. březen, 
svátek žen, MDŽ. Pomocí 
našich ručiček, které jsme si 
natřeli barvičkami, jsme vy-
ráběli tato krásná přáníčka, 
která určitě udělala velkou 
radost našim maminkám, 
babičkám a tetičkám. 

PEČOU CELÉ 
PRUŠÁNKY 

I  my jsme si 
po vzoru úspěšné 
pekařské soutěže, 
která probíhala 
v  loňském roce 
na české televizi, 
upekli samé dob-
roty! Pekly se v domácnostech u nás v Prušánkách více bá-
bovky, rolády, řezy, či koláče sladké nebo slané? Kdo dal 
přednost kvásku a  domácímu pečivu? Prozradím, že se 
z obecního úřadu v čele s naším panem starostou a mís-
tostarostou zapojili i  další zaměstnanci OÚ a  jejich fota 
křupavého chleba, nadýchaných pletýnek, skvostné bábov-
ky nebo jablečno-skořicového koláče můžete shlédnout na 
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našich klubíčkových FB stránkách. Voňavá „klubíčková pe-
kařská výzva“ měla velký úspěch! Bylo velmi těžké vybrat, 
která fota krásně vypadajících a  určitě tak i  chutnajících 
koláčů nebo řezů zde zveřejním. Myslím, že jsme se se svý-
mi pekařskými výrobky vzájemně inspirovali a  já za sebe 
určitě o pár receptů poprosím. 

Jaro už se blíží! Aneb… Když zaťuká sluníčko! Tento rok 
nám astronomicky jaro začalo už 20. března o půl jedenác-
té dopoledne. Sluníčko na nás začalo vykukovat čím dál 
víc i v „našem klubíčku“. V oknech se pyšníme naši novou 
zahrádkou, a aby byla zahrádka plná krásných rozkvetlých 
kytiček, vyrobili jsme je v další „klubíčkové výzvě“. Kytičky 
všech barev děti vkládaly do květinkové krabice, která byla 
připravena před knihovnou na obecním úřadě. 

Věřím, že další dny budou pro nás všechny víc a víc roz-
kvetlé, aspoň tak, jako naše kytičky v  oknech Klubu dětí 
a mládeže Prušánky.

za klubík Lubka Čulenová
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Z činnosti ZŠ a MŠ

Ještě na začátku kalendářního roku měla naše škola ales-
poň nějaké obyvatele v podobě prvňáků a druháků, kteří ji do-
dávali život. Od února už to je ale zase jinak. Ze školy je opět 
sirotek, ponořený do ticha a samoty, vyhlížející světlo na konci 
tunelu (i když tohle spojení už většina z nás zrovna nemusí).

Alespoň že je občas sranda:

“Pane učiteli, mě to vyhodilo.”
“Pane učiteli, já jsem byla vynést koš, co zrovna děláme?”
“Mně se to nechce nečíst.”
“Slyšíme se?”
“Vidíme se?”
“Tome, já tě neslyším.”
“Pane učiteli, já si tu kameru nezapnu, abyste neviděl, jak 

blbě vypadám, když něco nebudu vědět.”
“Mně se to dneska strašně seká.”
“Paní učitelko, mně ale nic nepřišlo.”
“Pane učiteli, já mám dnes strašné vlasy, tak si kameru rad-

ši nezapnu.”
“Dopsala mi průpiska, co mám dělat?”
“Pane učiteli, máte vyplý mikrofon.”

Na vlnách těchto a mnohých dalších kouzelných vět, na-
plňující náš virtuální svět Google Meetu, Zoomu, Kahootu, 
Breakoutu a dalších technologických výdobytků, plujeme dál 
distanční výukou. Ukrytí za kormidly svých laptopů, toplapů, 
„notebůkú“ a jiných zařízení, razíme dál vstříc nové dimen-
zi vzdělání. Ledacos jsme se za ten poslední rok naučili, něco 
jsme pokazili a něco se snad i povedlo. 

Co se samotného školního života týče, snažíme se využívat 
možnosti, které máme. Tak, aby zkrátka všichni věděli, že tu 
naše škola prostě pořád někde je. 

Zkoušíme různé sportovní výzvy - skáčeme, chodíme, dě-
láme stoje na hlavě, posíláme fotky na školní web, vybízíme 
děti k výtvarnému tvořením, focení, dáváme prostor mladým 
spisovatelům a pisálkům v literární soutěži a třídních časopi-
sech, jako je třeba Prušánecký plesk našich páťáků, vedeme 
virtuální školní družinu, točíme videa, hrajeme divadlo, dělá-
me pokusy a naše školní jídelna stále vaří své vybrané speciali-
ty. Také jsme se zapojili do ponožkové výzvy určené k podpo-

Distanční výuka, díl 4. (???)

ře dětí s Downovým syndromem. Rád bych všem dětem chtěl 
moc poděkovat za to, že mají chuť se do toho všeho zapojit, je 
vidět, že vám na škole záleží. Nepřetrhat to spojení mezi vámi 
(dětmi) a  školou je podle mě v  tuto chvíli to nejdůležitější 
a rozhodně to nezachrání jen pravidelná online výuka. Pokud 
vy ostatní občas mrknete na náš web či Facebook, sami může-
te posoudit, jak se to daří. 

Škola potřebuje své i co se týče materiálna, a tak opatrně 
plánujeme práce na léto - třeba instalaci rekuperačních jed-
notek do tříd, výměnu dveří, postupnou výmalbu školy (už 
jsme zvládli školní jídelnu), ve školce proběhla instalace před-
okenních žaluzií, aby bylo dětem v horkých dnech příjemněji, 
a další zlepšováky budou určitě následovat. Škola má i novou 
posilu v podobě pana učitele Michala Stodůlky, který k nám 
nastoupil začátkem března. Učit bude převážně na prvním 
stupni.

Je jasné, že tento školní rok už mnoho závratného zřejmě 
nepřinese (pokud tedy pomineme samotný návrat dětí do 
školy v dubnovém termínu) a  tak s opatrným optimismem 
a nadějí vyhlížíme ten další.

Přeji všem mnoho optimismu a zdraví a také energii s při-
cházejícím jarem.

Z literární tvorby našich dětí

KARANTÉNA
Když je člověk v karanténě
Covid sedí na anténě
ze střechy pak spadne dolů
a potom se vloupe domů.
 
Nemůžem si venku hrát
nemusíme se moc bát
že umřeme v nemocnici
doma nebo na silnici.
 
Nemůžem jít vůbec ven
nudíme se celý den
nemůžem si spolu hrát
Covid není kamarád.

Helenka Poláchová 4. A

„Je nám smutno po školce, stýská 
se nám“, volají děti. Po dlouhém roce 
se opět dveře mateřských škol zavřely 
a  my zahájili distanční výuku stejně 
jako učitelé ve škole. A tak nejen před-
školním dětem, pro které je vzdělá-

Z naší školičky 

vání distančním způsobem povinné, 
ale i mladším dětem každý týden při-
pravujeme složky aktivit, aby se děti 
mohly zabavit i doma. Kromě toho na 
webové stránky pravidelně přispíváme 
různými náměty. Děti tak mohou hle-

dat posly jara, zapojit se do nejrůzněj-
ších hádanek, hudebního kvízu nebo 
do výtvarné soutěže. Na plotě školky 
tak vznikla „Galerie na plotě“ a  až 
půjdete kolem, neváhejte se zastavit 
a prohlédnout si současné dětské umě-
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ní. A protože březen je měsícem knihy, 
pravidelně s  učitelkami předčítáme 
dětem z  knihy „Pohádkový dědeček“ 
i na dálku. A navíc pohádkové knihy 
nejen čteme, ale také hrajeme. Vznikl 
„Divadelní spolek MŠ Prušánky“ , 
který dětem hraje pomocí loutkové-
ho divadla klasické, ale i moderní po-
hádky. Na cyklostezce pak vznikl jarní 
kvíz a děti můžou hledat kamínky ze 
školky „MŠ  2021“. Máme všichni 
velkou radost, že se aktivity dětem líbí. 
Je to pro nás ta největší odměna. Dě-
kujeme rodičům za spolupráci a zpět-
nou vazbu, za vaše pozdravy a  foto-
grafi e, které posíláte. Vážíme si toho. 
V dubnu děti čeká zápis do první třídy, 
který pravděpodobně stejně jako zápis 
do školky proběhne bohužel bez pří-
tomnosti rodičů a  dětí. Novinkou je, 
že se v příštím školním roce v případě 
zájmu ze strany rodičů otevře příprav-
ná třída, která je primárně určena dě-
tem s odkladem školní docházky. Před 
uzavření školek jsme s  rodiči přede-
vším předškoláků ještě stihli uskuteč-

nit individuální konzultace. V  únoru 
jsme oslavili masopust jak se se sluší 
a patří, nechyběl ani karneval s boha-
tou hostinou. 

Na závěr bych moc chtěla podě-

kovat našim sponzorům za fi nanční 
dary. 

Hodně pozitivních slunečných 
dnů přeje kolektiv MŠ. 

Lucie Drejčková

Peklo se i ve školcePeklo se i ve školce Nachystali jsme si maskyNachystali jsme si masky Nachystali jsme si maskyNachystali jsme si masky

Naše galerie na plotěNaše galerie na plotě

HTVŠ
Když jsem se díval na svůj poslední 

článek, který jsem psal do Prušánské-
ho zpravodaje, abych náhodou nezačal 
stejně jako posledně, vzpomněl jsem 
si na optimismus, který nás provázel 
v  období končících letních prázd-
nin. Všichni se těšili, že se opět vrátí 
k tomu, co je baví, co mají rádi a co je 

dělá šťastnými. Po dlouhé době se do-
konce i děti těšily do školy, až se uvidí 
znovu se svými spolužáky a nebudou 
na tu všechnu školní “tíhu” sami. My 
v hudebních školách jsme se nemoh-
li dočkat, až uslyšíme nástroje našich 
žáků konečně hrát a ne šustit přes mi-
krofon. 

Toto období, jak si všichni dobře 
pamatujeme, netrvalo dlouho a velmi 
záhy jsme byli nuceni vrátit se k dis-
tanční výuce, jako tomu bylo v druhé 
polovině loňského školního roku. Přes 
několik krátkých období uvolnění “si-
tuace“, kdy jsme se s žáky mohli vidět 
osobně na hodinách, pracujeme jako 
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všechny školy tzv. na dálku. U hudby 
a  celkově umění je sociální vnímání 
a kontakt velmi důležitý, a není proto 
lehké vynahradit žákům prezenční vý-
uku, i když jsem přesvědčen, že všich-
ni naši učitelé dělají vše, co je v jejich 
silách, aby tomu tak bylo. 

Každý, kdo se někdy zkoušel něco 
naučit a  tím myslím skutečně naučit, 
jako se dá naučit jen opravdová do-
vednost nebo um, ví, kolik tato čin-
nost zabere času, námahy a  jak důle-
žitá je soustavná a  pravidelná práce. 
Přimět se k takové oběti poté, co při-
jdete ze školy s vědomím, že si tím při-
děláváte další námahu, není nic snad-
ného. Všichni naši žáci, pedagogové 
a bezpochyby i jejich rodiče mi dají za 
pravdu, že jsou období, kdy si říkají, 

proč vůbec něco takového dělají a jest-
li by nebylo snazší dělat něco jiného, 
nebo třeba nedělat vůbec nic. K tomu, 
abychom tato období byli schopni pře-
konat a pracovali usilovně dál, potře-
bujeme něco, čemu se říká motivace. 
Takových motivací může být nepře-
berné množství, velkých, za kterými 
člověk jde celý život, i těch drobných, 
neméně důležitých, které nám pomá-
hají překonat každodenní rozptýlení 
odvádějící nás od toho, abychom se 
soustředili na cvičení a zdokonalová-
ní se v  naší činnosti. Motivace může 
být někdy i  velmi nenápadná a  pros-
tá, jako to, že se setkáváme se svými 
kamarády, maminka si vždy zpívá, 
když doma cvičíme a taky to, že nám 
všichni zatleskají, když dohrajeme na 

vystoupení. 
Mnoho motivací nám dnešní doba 

vzala a tím těžší také je přimět se k ja-
kékoliv další činnosti. O to je naopak 
snazší najít si výmluvu nebo omluvu 
toho, proč radši nedělat nic. Neměli 
bychom ale zapomínat, proč to všech-
no děláme. Že to je to, co máme rádi, 
co nás propojuje s přáteli, co nás dělá 
šťastnými. Uvědomění toho, že u  to-
lika mladých lidí v  Prušánkách tyto 
atributy štěstí splňuje právě umění, 
mi vrací optimismus z letního období 
a věřím, že pokud nám dělá něco ra-
dost, budeme schopni najít si každý tu 
svou vlastní motivaci, abychom mohli 
pokračovat v tom, co máme rádi. 

Vít Němeček,
hlavní koordinátor HTVŠ Prušánky

Skauti Cor Dare

Skautská činnost je stále pozastavená a  zpřísňová-
ní opatření nám napovídá, že ještě asi dlouhou dobu 
pozastavená zůstane. Podle nás se dá ale ve všem špat-
ném najít vždy něco dobrého. A pro nás je to bezespo-
ru množství času, který nám tato situace poskytla. Ten 
se teď snažíme ve skautské části života věnovat přípravě 
letního tábora. Jsme nejspíš optimisté, ale opravdu věří-
me v to, že o prázdninách nebude chtít děti nikdo zaví-
rat doma a že uzavřená skupina uprostřed přírody bude 
jedno z nejbezpečnějších prostředí.

Loni jsme si poprvé vyzkoušeli příměstskou podobu 
tábora. Ohlasy rodičů a dětí byly velice pozitivní (vím, 
že se s tím slovem musí v dnešní době velice opatrně) 
a spokojeni jsme byli i my vedoucí. Vlastně jsme měli 
z nové akce takovou radost, že jsme se rozhodli vyzkou-
šet další zcela novou věc pro náš oddíl – stanový podsa-
dový tábor pro kluky a holky dohromady. V minulosti 
totiž byly tábory vždy oddělené – kluci měli každý rok 
svůj tábor a holky měly nějakou vlastní akci, pokud bylo 
dost vedoucích nebo zájemkyň. Myšlenkou jsme jedno-
hlasně všechni nadchli, ale bylo potřeba zjistit, jestli bu-
dou stejně nadšeni také rodiče a jejich děti. Proto jsme 
koncem ledna rozeslali rodičům předběžné přihlášky. 
Během pár dnů bylo rozhodnuto – stanový podsadový 
tábor pro kluky a holky se uskuteční od 7. do 17. červen-
ce u Jevišovic na Znojemsku. :) 

Přípravě tábora jsme tedy začali věnovat více času, 
protože těch pár měsíců uteče jak voda. Dětem ale čas 
do prázdnin může utíkat pomaleji a jak to udělat, aby je-
jich nadšení z tábora neopadlo? Řešení se nabídlo samo 

Skaut v době koronavirové aneb Připrav se na tábor
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Naši senioři

Chasa Prušánky z. s. 

Je to právě rok, co nás ta nepříjemná pandemie drží. 
Fakt je, že virus nás postavil před překážky a  omezení. 
V současnosti je pro nás příroda a naše humna, zahrádky 
a vinohrady ostrovem jistoty, kde se můžeme realizovat. 
I  když se snažíme nařízení co nejlépe dodržovat, jsme 
doma, co naplat, je nám smutno. Chybí nám společnost 
a vzájemná komunikace. Taky se necháme očkovat, jed-
nak myslíme na své zdraví a  tím taky pandemii trochu 
zamezíme.

Budu pokračovat ve vzpomínkách na naše jednodenní 
výlety, na které se vždycky moc těšíme., protože kromě 
toho, že jsme všichni spolu, poznáváme krásná místa naší 
země.

V roce 2008 jsme jeli na výlet do Rožnova pod Rad-
hošťem, kde jsme si prohlédli Valašské muzeum v přírodě 
a město. Odpoledne jsme vyjeli na Pustevny a ti zdatnější 
z nás si vyšli až k Radegastu. 

Další výlet byl do Vídně, kde jsme navštívili kated-
rálu svatého Štěpána, letohrádek Belveder a  také zámek 
Schönbrunn. Výlet jsme zakončili večeří v restauraci Vče-
lařský dům v Lednici. Celý výlet byl skvělý!

Jadernou elektrárnu v  Dukovanech jsme navštívili 
v  roce 2010. Při prohlídce provozu jsme byli velmi pře-
kvapení, protože jsme o chodu elektrárny měli úplně jiné 
představy. V Moravském Krumlově jsme zhlédli instala-
ci Slovanské epopeje Alfonse Muchy, ze které jsme byli 
všichni zcela uchváceni. Odpoledne jsme ještě navštívili 
Muzeum Vladimíra Menšíka v Ivančicích. Výlet jsme za-
končili večeří v Dolních Věstonicích. 

Na podzim téhož roku jsme navštívili Floru Olomouc.

Činnost našeho spolku byla po-
sledního půl roku utlumena vlivem 
pandemické situace. Na 21. krojovaný 
ples si tak musíme počkat do příštího 
roku. Letos se také opět musíme obejít 
bez velikonočních akcí, kterými v na-
šem případě bývají velikonoční zábava 

V roce 2011 jsme jeli na Znojemsko. Naše první zastáv-
ka byla v Šatově v Malovaném sklepě, který vyzdobil jed-
noruký lidový umělec různými výjevy trpaslíků, krajinek, 
mořských panen a jiných postav. Ve Znojmě jsme navštívili 
znojemské podzemí a historické náměstí. Odpoledne jsme 
jeli do Hlubokých Mašůvek, kde se nachází poutní kostel 
Navštívení Panny Marie, za kostelem pak poutní místo 
s  napodobeninou Lurdské jeskyně. Pozdní oběd jsme si 
dali v místní hospůdce a spokojeni jsme jeli domů.

Mikulov a Valtice jsme navštívili v roce 2012, prohlédli 
jsme si mikulovský zámek, založený králem Přemyslem 
Otakarem I., přilehlý zámecký park i sklepení s obřím su-
dem a také přírodní rezervaci Turold. Odpoledne jsme se 
zastavili ve valtickém zámku a zámeckém parku. 

Ještě v tom roce jsme jeli na hrad Buchlov, který patří 
k nejlépe udržovaným hradům na Moravě a je známý po-
věstí o stromu neviny - lípě, která tu roste kořeny vzhůru 
už přes 400 let. Navštívili jsme také letní sídlo tamních 
pánů – zámek Buchlovice. Je také krásný, skvěle udržova-
ný s rozlehlým parkem s terasami, bazény a také sklení-
kem, ve kterém se pěstují fuchsie. Byl to krásný den!

V roce 2013 jsme jeli do Kroměříže, kde nás průvodky-
ně provedla arcibiskupským palácem, obrovskou knihov-
nou a také známou Květnou zahradou. Na zpáteční cestě 
jsme se stavili na Velehradě. Povečeřeli jsme v zámeckých 
sklepích ve Strážnici.

Tentýž rok jsme se ještě stihli okoupat v  termálních 
lázních v Györu v Maďarsku.

V roce 2014 jsme jeli na Macochu, projeli jsme Pun-
kevní jeskyně na lodičkách, pak jsme se přesunuli do 

a  společná obchůzka po krojovaných 
děvčatech. Byli zvoleni alespoň stárci 
a  stárky pro letošní rok. Můžeme jen 
doufat, že se situace uklidní a budeme 
se moci již brzy opět potkávat, a to ne-
jen na hodech

za chasu Zdeněk Forman

Stárky a stárci pro rok 2021 jsou: 
Hana Lacová
Natálie Mrlíková

Radim Tesařík
Štěpán Malhocký
Michal Turek

– pracovní listy „Skautské koronavirové novin(k)y“ dostaly 
nový kabát a vznikla edice pracovní listů „Připrav se na tá-
bor“. Listy dostávají děti každý týden a jejich cílem je trénink 
nebo rozvoj dovedností, které dětem ulehčí nejen táborový ži-
vot. Skautským heslem „Buď připraven“ se totiž mohou řídit 
skauti, táborníci, ale také děti doma nebo dobrodruzi venku 
v přírodě. Proto jsou listy určeny všem dětem z oddílu bez 

ohledu na to, jestli na tábor pojedou či nikoli. Jako příklad 
úkolu z pracovních listů mohu uvést například krájení chleba, 
chystání pomazánky, štípání dříví nebo správné uvázání pro-
vazu kolem stromu.

Neklesejte na mysli, využívejte čas smysluplně a  těšte se 
s námi na prázdniny! :)

za skauty Martin Hlaváček
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Kunštátu podívat se na blanické rytíře z pískovce. Odpo-
ledne jsme si stihli prohlédnout zámek Lysice, který se 
jako jediný zámek v ČR může pyšnit zahradní kolonádou 
s pergolou. Na zpáteční cestě jsme se stavili v Boskovicích 
ve westernovém parku, kde si všichni, co se chtějí bavit, 
užijí spoustu zábavy.

V roce 2015 jsme nevýletovali, ale na jaře jsme se jeli 
koupat do Györu a  na podzim do termálů v  Dunajské 
Stredě.

Máme naše výlety rádi, těšíme se na ně, vždycky se 
vracíme plni zážitků a  teď v  této době máme aspoň na 
co vzpomínat. Už teď se těšíme na další společné chvíle 
při poznávání krásných koutů naší vlasti, ale i na všech-
ny ostatní aktivity, které jako senioři přímo organizujeme 
nebo na nich spolupracujeme.

za seniory Květa Kopečková

Rožnov pod Radhoštěm 2008Rožnov pod Radhoštěm 2008

Dukovany 2010Dukovany 2010

Dukovany 2010Dukovany 2010 Macocha 2014Macocha 2014

Macocha 2014Macocha 2014

Buchlovice 2012Buchlovice 2012

Hluboké Mašůvky 2011Hluboké Mašůvky 2011
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Nahlédnutí do historie Spolku 

Nechorští vinaři 
Po roce pandemie Covid-19 se obtížně hledá téma, o kte-

rém psát do Zpravodaje obce. Světlo zatím na konci tunelu 
nevidíme, tak snad je nejlépe začít krátkým ohlédnutím do 
minulosti.

Když se skupinka nechorských vinařů v roce 2010 roz-
hodla uspořádat akci otevřených sklepů pod názvem K Ne-
chorám do sklepa, setkala se s  velkou nedůvěrou.  Nikdo 
tehdy netušil, jestli se vložené vlastní nemalé peníze orga-
nizátorům vrátí. O  tom, do jakých rozměrů se postupně 
rozroste a jak úspěšnou se akce stane, se nikomu tehdy ani 
nezdálo. 

Akce se pak každoročně konala pod záštitou Základní 
organizace ČZS Prušánky, postupně ale mezi vinaři převážil 
názor, že by si měli založit vlastní spolek a neomezovat se 
na pořádání této jediné akce. V prosinci 2014 si vinaři, kteří 
stáli u zrodu otevřených sklepů, na ustavující schůzi schválili 
stanovy a jako statutární orgán zvolili tříčlenný výbor. V led-
nu 2015 nabylo právní moci rozhodnutí Krajského soudu 
v Brně o zápisu do spolkového rejstříku a otevřené sklepy 
jsou pořádány v Nechorách pod hlavičkou tohoto spolku.

Tradiční akce K  Nechorám do sklepa byla každoroč-
ně pořádána poslední sobotu kolem svátku sv. Jana. Hned 
v prvním roce po svém založení zařadil spolek do kalendáře 
i podzimní akci pod názvem K Nechorám do sklepa za mla-
dým vínem. Ta se koná poslední listopadovou sobotu před 1. 
adventní nedělí. A jak se vyvíjela návštěvnost akce, zachycu-
je následující tabulka:

akce osoby akce osoby
červen 2015 703 listopad 2015 351
červen 2016 901 listopad 2016 602
červen 2017 942 listopad 2017 644
červen 2018 1057 listopad 2018 867
červen 2019 1225 listopad 2019 1083
červen 2020 0 listopad 2020 0

Smutný pohled na počet osob v  roce 2020 dokládá, že 
nám epidemiologická situace znemožnila uspořádání obou 
plánovaných akcí. I přesto, že světýlko v tunelu zatím nebli-
ká, stále doufáme, že snad se nám v  letošním roce podaří 
obě, nebo alespoň jednu akci otevřených sklepů, uspořádat. 

V roce 2019 jsme do kalendáře nechorských akcí zařadili 
novinku pod názvem S vinařem u Nechor. Od konce červ-
na do začátku září byly po dobu deseti týdnů otevřeny pro 
veřejnost každý den nejméně dva sklepy členů spolku. Zde 
mohli turisté okoštovat víno a  pohovořit s  vinařem. Akci 
se nám podařilo uspořádat i v roce 2020, protože na léto se 
uvolnila přísná epidemiologická opatření. Návštěvníků bylo 
v průběhu léta v Nechorách hodně a byli nadmíru spokojení.

Jako náhradu za neuskutečněné otevřené sklepy v červ-
nu jsme se pokusili uspořádat 7. srpna Večerní předhodové 
sklepy v Nechorách. Termín akce nebyl úplně dobře zvolený 
a propagaci jsme zahájili pozdě, takže se večer v Nechorách 
pohybovalo jen 156 platících návštěvníků.

Na závěr srdečně zveme všechny příznivce vína do našich 
sklepů v roce 2021. Otevřené sklepy jsou v plánu 26. června 
a 27. listopadu. O prázdninách opět všechny rádi uvítáme po 
dobu deseti týdnů na setkání S vinařem u Nechor. O případ-
ných dalších akcích budeme informovat průběžně na našem 
webu a FB .  

Snad bude alespoň druhá polovina roku 2021 pro vinaře 
a hlavně přátele vína příznivější a v Nechorách se budeme 
moci ve zdraví setkat. 

Michaela Hradilová
Spolek Nechorští vinaři

foto archiv Nechorských vinařů

…a trochu poezie
Divné století aneb náš život ve 

2. pádě
… bez Koho čeho
Díky, že tu jsem s Tvou tichou podporou,
to bláznivý čas trhl oponou,
do země déšť se vpil
a luňáček pil a nedopil.

Po vinici chodil brázdou a občas vedle šláp,
štěstí si nosil na patách,
pod stromem posbíral hrušky, uklonil se jabloni,
úvozem vydal se do mlh do polí.

Tak táhnem štěstí na patách a šlapem mimo chodníčky
a každý z nás byl veliký a každý z nás byl maličký,
jen ještě písknout na píšťalku z vrboví
než odeberem se cestou do mlh do polí...

Z Nechorských bylin
Pigi
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Ze sportu
SK Podlužan Prušánky oddíl kuželek 

Poselství Velikonoc

I  když se od října 2020 nemohlo 
sportovat, což nám sportovcům oprav-
du moc chybí, tak se aspoň mohlo stavět. 

Výstavba naší nové kuželny je u konce. 
Chci za kuželkářský oddíl moc poděko-
vat všem, kteří se o výstavbu tohoto nád-

herného sportovního stánku zasloužili. 
Opravdu velké poděkování patří celému 
vedení obce, starostovi, místostarostovi, 
radě a všem zastupitelům, kteří pro ten-
hle velký projekt hlasovali. Díky patří 
i  stavební společnosti Plus a všem dal-
ším dodavatelům, kteří se na výstavbě 
podíleli, slovenské fi rmě ZAKO, která 
nám dodala a  namontovala nejnovější 
dráhy a stavěče světové úrovně, Jendovi 
Váňovi, předsedovi celé SK, který oko-
lo projektu kuželny - jak se říká - běhal 
a pracoval od začátku až do konce, 

Ofi ciální předání stavby je plánová-
no na 30. dubna 2021. Je to téměř zá-
zrak, že se nám podařilo v  téhle divné 
době takovou náročnou stavbu zrea-
lizovat a postavit.  A jak nám to vládní 
opatření dovolí, tak se na našem novém 
sportovišti co nejdříve všichni potkáme.

Na stránkách www.kuzelkyprusan-
ky.cz je kompletní fotodokumentace 
z celé výstavby kuželny. 

Za oddíl kuželek Zdeněk Zálešák

Zprávičky z farnosti

Prožíváme těžké období. Dne 22. 
března uplynul rok od úmrtí první oběti 
nemoci COVID-19 u nás. V současnos-
ti je jich už kolem 25.000. I v naší obci 
bylo v posledních měsících více pohřbů 
než dříve. Stále se dozvídáme o dalších 
nemocných i zemřelých. Cílem lidského 
života ale není hřbitov ani krematorium 
- to je radostné poselství Velikonoc.

Nejsme stvořeni pro smrt, ale k živo-
tu! Smrt zcela odporuje naší nejhlubší 
touze – touze po životě. Náš odpor vůči 
smrti je oprávněný. Vždyť kdo by chtěl 
beze stopy zmizet z tohoto života. Přesto 
jsme ze dne na den starší a jdeme smrti 
vstříc. Nevíme, kdy a kde k ní dojde, ale 
jedno je jisté: každý jednou musí zemřít. 
Všechno tady budeme muset opustit…

V Bibli najdeme zajímavé přirovnání 
– konec dne tu stojí rovnocenně s kon-

cem života. Večer je před námi spánek, 
podobný smrti. Jsme někdy až k  smrti 
unavení, jak říkáme, a  čím jsme starší, 
tím je to horší. Ale díky Bohu, je před 
námi nové ráno. Winston Churchil, zdá 
se, tuto pravdu chápal. Chtěl, aby na 
jeho pohřbu zazněla večerka. Ale ihned 
po ukončení obřadu, aby vojenská kape-
la zahrála také budíček.

Tváří v tvář smrti hledáme pevnou 
oporu, ke které bychom se mohli při-
poutat. Do této situace zaznívá hlas 
Ježíše z  Nazareta, který nás ujišťuje: 
„Já jsem vzkříšení a život!“ Smrt, stej-
ně jako všechno zlo v  tomto světě, se 
kterým se setkáváme, je následkem od-
vrácení člověka od Boha – Dárce dobra 
a života. Bůh nás však nezavrhl. Připra-
vil cestu zpět. Sestoupil na naši Zem 
v  Ježíši Kristu. Svou smrtí nás Kristus 

osvobozuje od hříchu a  smrti. Svým 
vzkříšením nám otevírá přístup do no-
vého života. Ježíšovo zmrtvýchvstání je 
ústřední pravdou křesťanské víry. Ces-
ta k  trvalému šťastnému životu vede 
skrze Ježíše Krista. On vstal z mrtvých 
jako první a říká nám: „Ať se vaše srd-
ce nechvěje úzkostí! Věřte ve mne! Já 
jsem vzkříšení a život. Kdo věří ve mne, 
i kdyby zemřel, bude žít navěky. Já jsem 
cesta, pravda a život!“ Šťastný, kdo mu 
věří a prožívá život ve spojení s ním – 
Životem.

To jsou Velikonoce. Je to největší 
událost v  dějinách lidstva. Velikonoce 
znamenají vítězství života nad smrtí. 
Proto i pohřební obřady v kostele jsou 
neseny touto nadějí na vzkříšení.

Opravdovou velikonoční radost přeje
Vít Hába, farář
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Barvy v liturgii

Upřímně řečeno nevěděla jsem o čem 
psát, ale vzpomněla jsem si, jak mně kole-
gyně v práci vyprávěla, že darovali svému 
panu faráři fi alový respirátor, který nej-
prve odmítal, ale pak si uvědomil, že se 
mu dobře hodí k fi alovému ornátu, takže 
ho bude nosit. Postupně mu začali shánět 
všechny barvy. S druhou nevěřící kolegy-
ní pak došla řeč na to, že existují v litur-
gii různé barvy, které mají svůj hluboký 
a  symbolický význam a  jejich užívání 
napříč liturgickým rokem není nahodilé. 
Přišlo mně to jako zajímavé téma. Samo-
zřejmě nejsem žádný teologický znalec, 
proto jsem si to, co znamenají jednotlivé 
barvy, raději „vygooglila“. Takže:

Bílá barva: Je barvou světla, čistoty 
a radosti. Používá se např. při svatbách, 
křestních obřadech, ve velikonočním 
období, o  Vánocích a  dalších svátcích 
Páně, pokud se netýkají utrpení. Při ma-
riánských svátcích a  některých dalších 
svátcích.

Zelená barva: Je barvou stvoření 
a naděje. Používá se v takzvaném litur-
gickém mezidobí. Takže celkově nejdéle 
v roce.

Červená barva: Symbolizuje lásku, 
utrpení a oheň. Používá se na Květnou 
neděli, Velký pátek, při slavení utrpení 
Páně, apoštolů, evangelistů, mučedníků 
a o Seslání Ducha svatého nebo při slav-
nosti biřmování.    

Fialová barva: Symbolizuje pokání 
a kajícnost a užívá se v adventní a post-
ní době, dále při mších za zemřelé nebo 
např. při svátosti smíření.

Zlatá barva je barvou důstojnos-
ti. Používá se při velkých slavnostech 
a může nahradit jakoukoli jinou barvu.

Ještě mohou být další barvy jako je 
modrá, černá, růžová nebo zlatá, ale ty 
už se používají méně často.

Přeji vám, ať nadcházející velikonoč-
ní svátky prožijete ve zdraví a doufám, 
že další dny už budou postupně barev-
nější a barevnější...  

Za farníky Jitka Omelková

Čteme z prušánecké kroniky
Na jaře roku 1920 bylo provedeno 

odvodnění Padělků a  dílů od Těšicka, 
ovšem jenom tam, kde byl spád k novo-
veské struze.

Na jaře 1920 byl vytvořen zákon 
o  takzvaných nucených nájmech. 
V  Prušánkách obdrželi chudobní lidé 
do nájmu z Kuff nerového dvora asi 70 
měřic a ze státního dvora taky asi tolik. 

Nájemní doba byla na šest let. Drahota 
obilí byla v té době veliká. Obilí stálo v té 
době od 400 do 600 korun za metrák, 
pěkná kráva stála od 12.000 do 14.000 
kč, brambory přes 150 kč za metrák. Šlo 
ovšem o  cenu obilí, které bylo prodá-
váno potajmu či jak se říká pod rukou. 
Poněvadž všechno obilí bylo zabaveno 
státem, žádný nesměl nic veřejně pro-

dat. Avšak kdo měl dosti obilí, ten se ne-
ptal a prodával si kolik komu chtěl. Byl-
-li ovšem dopaden, tak ztratil všechno 
a ještě byl pokutován. Cena obilí státem 
odebraného byla velmi nízká, a proto se 
každý snažil, aby nemusel nic odevzdat.

Pivo bylo velmi drahé a špatné. Též 
ho byl velký nedostatek. Když byla mu-
zika, tak skorem nikdy piva nestačilo. 
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Inzerce

Společenská kronika
Narodili se
Pavel Laca
Julie Osičková (maminka Eva Komosná)
Matyáš Osička
Amália Helešicová
Bernadeta Bujalková (maminka Dominika Bušková)
 

Naši jubilanti 
98 let Josef Zigáček
94 let Marie Balgová
91 let Marie Kujová
90 let Ludmila Budínová
85 let František Hromek, č. 575
 František Hromek, č. 62
 Emílie Lekavá
80 let Marie Maleňáková
 Jana Filipovičová

Statistika
Počet obyvatel k 31.12.2020: 2 231
 
Narození: 21 dětí
Úmrtí:  28 občanů
Přihlášeno: 26 občanů
Odhlášeno: 12 občanů
Sňatky v obci: 22

Vypilo se všechno, co měl hostinský na 
skladě.

Léto roku 1920 bylo velmi deštivé. 
Řeka Morava se rozvodnila, čímž vznik-
la velká škoda těm, kteří měli koupené 
na loukách. Buď jim voda všechno od-
nesla anebo na nesečenou trávu sedal 
kal, takže to k ničemu nebylo. Zároveň 
byla ohrožena sklizeň hroznů, kterých 
se dosti ukázalo. Vína bylo nakonec 
v tomto roku velmi málo. Jenom několik 
vinařů uchránilo svoje vinice před pere-
nosporou a plísní hroznovou.

Podzim roku 1920 byl velmi suchý. 
Pole zůstala nezorána a  nezaseta. Ne-
pršelo přes dva měsíce, až začátkem 
prosince dosti pěkně napršelo. Ihned 
byla pole plná lidí s potahy. Každý oral 
a hned sel. Za několik dní napadl sníh, 
ale lidé nedbali, orali a  seli ve sněhu 
a bylo to dobré.

V  měsíci prosinci bylo provedeno 
sčítání lidu. V  Prušánkách bylo napo-
čteno 2031 obyvatel.

Dne 13. prosince roku 1920 pokusili 
se komunisté o  státní převrat v  repub-
lice. Též v  Prušánkách v  Kuff nerovém 
dvoře byl učiněn pokus o socializaci to-
hoto dvora. Důvěrníci dělnictva převzali 
vedení celého dvora na sebe. Toho času 
správce dvora Václav Hudeček i s dozor-

ci předali beze všeho odporu všechno do 
rukou dělníků. Avšak netrvalo to dlou-
ho, přišli četníci, sebrali některé dělníky 
a zavřeli je. Pokus o státní převrat se ne-
zdařil. Ostatní občané se k  tomuto za-
chovali úplně lhostejně.

Na podzim roku 1920 vypukla 
v Prušánkách slintavka a kulhavka, ná-
sledkem toho nesmělo se z Prušánek na 
dobytčí trhy.

Začátkem prosince 1920 se začalo 
mlet obilí v  nově postaveném mlýně 
v  Prušánkách. Tento mlýn nechal po-
stavit Josef Proček, který se do Prušánek 
přistěhoval. Stavbu provedl zednický 
mistr Vavřinec František. Se stavbou 
bylo započato po žních roku 1920. Po-

stavením tohoto mlýna se ulehčilo naší 
obci, neboť ježděním přes pole bylo pro-
mrháno mnoho času, kterého u země-
dělce není nikdy nazbyt.

V prosinci 1920 se také začaly pro-
dávat stavební místa na „Ostudách“ a na 
„Jurovo“. Toto bylo provedeno proto, 
aby mohla býti upsána půjčka česko-
slovenského státu. Kdyby se neupsalo, 
tak by propadly válečné půjčky, které 
byly upsány po čas války na obec. Proto 
bylo hromadně prodáno více pozemků, 
aby se strženými penězi mohla zaplatiti 
nová půjčka. Cena pozemků byla 3 kč za 
jeden čtvereční metr.

Z prušánecké kroniky vybrala 
a upravila Jana Kamenská

Opustili nás
Josef Osička
Drahomír Kurka
Josef Sasín
Karel Maleňák
Ingrid Smejkalová
Vladimír Kučera
Jindřiška Janečková
Marián Krpelán
Marie Nosková
Vojtěch Sasín

Marie Vašíčková
Ludmila Zálešáková
Emil Sukup
Věra Nosálová
František Řehánek
Marie Flajžíková
Anežka Chromčíková
Josef Šůrek
Pavel Polách
Anežka Holubová
Marie Placarová

Hledám rodinný dům v této lokalitě, 
rekonstrukce nevadí. 

Zahrada vítána, může být i větší. 
Za zavolání děkuji. 

Tel: 737 859 161.
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Byla zahájena příprava Adaptační strategie 

Regionu Podluží na změnu klimatu. Zapojte se i vy.

V  lednu byly zahájeny práce na 
novém plánu, který připraví obce 
Regionu Podluží a obec Mutěnice na 
dopady sucha a měnícího se klimatu. 
Do konce léta 2021 Region připraví 
seznam opatření, která zajistí po-
hodový život v  obcích a  krajině re-
gionu i  do budoucna. Zaměří se na 
snižování teploty během vln horka, 
hospodaření s  vodou, vodu a  sucho 
v krajině i zastavěných územích obcí, 
zachycování dešťové vody nebo ener-
getické úspory. Při přípravě budou 
využita i  data z  družic a  klimatic-
kých modelů.

Také náš region v posledních letech 
stále více zasahují extrémní výkyvy po-
časí, na které nejsme dostatečně připra-
veni. Jelikož se dopady změny klimatu 
projevují až se zpožděním, budou se 
v  následujících letech problémy dále 
stupňovat. Adaptační strategie pomůže 
připravit Region Podluží a  obec Mu-
těnice na nevyhnutelné hospodářské, 
environmentální a  sociální dopady již 
probíhajících změn klimatu. 

Citace Mgr. Vojtěcha Pospíšila, 
předsedy Regionu Podluží 

„Zabývat se řešením dopadů su-
cha a  změnou klimatu na území obcí 
Regionu Podluží a obce Mutěnice pat-
ří k naším prioritám, nedostatek vody 
jako klíčové komodity, musíme začít 
řešit komplexně, od nakládání s ní, její 
ohranou, ale hlavně jejím návratem 
a udržením v krajině.“

Průběh přípravy
V  první fázi dojde k  posouzení 

zranitelnosti celého území vůči jed-
notlivým očekávaným dopadům změ-
ny klimatu. Do analýzy budou využi-
ta i  data z  družic sledujících zeleň či 
teplotu území a klimatických modelů 
předpovídajících změny teplot, vlh-
kosti nebo rychlosti větru.

V další fázi budou navržena a posou-
zena jednotlivá adaptační opatření, např. 
přírodě blízká opatření pro zadržování 
vody v  krajině, podpora hospodaření 
s vodou v zastavěných územích, zelené 

střechy aj. Výsledkem bude nová strate-
gie a akční plán stanovující pro Region 
Podluží konkrétní kroky k přípravě a re-
alizaci opatření. Do příprav se v každé 
fázi můžete aktivně zapojit i vy.

Co bude výstupem
V  rámci následné realizace opat-

ření připraví Region svou infrastruk-

turu a organizační procesy na dopady 
extrémních výkyvů počasí, přizpůsobí 
veřejné prostory a  budovy nebo na-
plánuje investice do dalšího rozvoje 
zeleně.

Strategii připravují s  Regionem 
Podluží fi rmy Aqua Force s.r.o. a ASI-
TIS s.r.o., projekt byl podpořen gran-
tem z Norských fondů.
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